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Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach opäť ponúka výstavu orchideí

Košice 14. februára (TASR) - Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka
výstava Orchidey - skvosty v ríši rastlín. Jej 13. ročník v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) v Košiciach
otvárajú v piatok. TASR o tom informovala hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová. Valéria Kocová z BZ spresnila, že ide o rastliny žijúce
na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok svetla. "Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z
rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje od 0,3 až do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú
rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie," uviedla. Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú
vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a druhy orchideí tak variabilné. "To ponúka priestor na
šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj veľkostí týchto rastlín,"
dodala Hoľanová s tým, že hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey
vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy. Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej
ulici denne od 9.00 do 17.00 h. sem mj

Autor: TASR
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Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach opäť ponúka výstavu orchideí

Košice 14. februára (TASR) - Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka
výstava Orchidey - skvosty v ríši rastlín. Jej 13. ročník v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) v Košiciach
otvárajú v piatok. TASR o tom informovala hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová.

Valéria Kocová z BZ spresnila, že ide o rastliny žijúce na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok
svetla. "Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje
od 0,3 až do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie," uviedla.

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. "To ponúka priestor na šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená
pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj veľkostí týchto rastlín," dodala Hoľanová s tým, že hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a
bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00 h.

sem mj

Autor: SEM
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Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach opäť ponúka výstavu orchideí

Zdieľaj na Facebooku

Ilustračná snímka. Foto: TASR - Henrich Mišovič

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné.

14. februára 2025 11:04

Košice 14. februára (TASR) - Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka
výstava Orchidey - skvosty v ríši rastlín. Jej 13. ročník v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) v Košiciach
otvárajú v piatok. TASR o tom informovala hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová.

Valéria Kocová z BZ spresnila, že ide o rastliny žijúce na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok
svetla. " Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje
od 0,3 až do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie," uviedla.

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. " To ponúka priestor na šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená
pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj veľkostí týchto rastlín," dodala Hoľanová s tým, že hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a
bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00 h.

Prečítajte si aj:

Autor: TASR
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Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach opäť ponúka výstavu orchideí

Tip na článok?

Na snímke výstava Orchidey - skvosty v rí i rastlín v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa afárika v Ko iciach 24. februára 2024.
Náv tevníci môzu vidie viac ako 700 jedincov, predov etkým druhy a kultivary rodov li ajovec, vanda, cymbídium, dendróbium,
èrievièkovec. Výstava potrvá do 10. marca 2024 a je doplnená predajom orchideí vo vestibule budovy záhrady. FOTO TASR Franti ek
Iván

TASR

KOŠICE – Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka výstava Orchidey –
skvosty v ríši rastlín. Jej 13. ročník v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) v Košiciach otvárajú v piatok. TASR
o tom informovala hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová.

Valéria Kocová z BZ spresnila, že ide o rastliny žijúce na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok
svetla. „Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje od
0,3 až do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie,“ uviedla.

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. „To ponúka priestor na šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená
pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj veľkostí týchto rastlín,“ dodala Hoľanová s tým, že hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a
bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00 h.

Autor: TASR
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Zažite exotiku v Košiciach: Fascinujúca výstava orchideí v Botanickej záhrade UPJŠ vás očarí farbami i vôňami

Ak hľadáte inšpiráciu na príjemne strávený víkendový deň, návšteva Botanickej záhrady Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
je skvelou voľbou.

Foto: Canva

Tento rok sa tu už po trinásty raz koná fascinujúca výstava Orchidey – skvosty v ríši rastlín , ktorá ponúka jedinečný pohľad na krásu a
rozmanitosť týchto exotických kvetov.

Pestrá paleta orchideí

Návštevníkov čaká približne 900 rastlín rôznych rodov, medzi nimi aj známe druhy ako lišajovec (Phalaenopsis) , vanda, cymbídium,
dendróbium či črievičkovec (Paphiopedilum). Výstava vás prevedie svetom týchto fascinujúcich rastlín, ktoré rastú nielen na zemi, ale aj
vysoko na stromoch, kde majú dostatok svetla. Jedným z atraktívnych druhov je cymbídium, ktoré sa vyznačuje veľkými kvetmi a
mohutnými trsmi. Výška rastlín sa pohybuje od 30 centimetrov až po 1,5 metra. Tieto robustné orchidey pochádzajú z horských oblastí
južnej a juhovýchodnej Ázie či Austrálie a sú známe svojou dlhou trvácnosťou kvetov.

Foto: SHUTTERSTOCK

cymbídium Cymbídium

Krása, ktorá podlieha zmene

Orchidey sú nielen vizuálne príťažlivé, ale aj mimoriadne variabilné. Ľahko podliehajú vývojovým zmenám a výborne sa medzi sebou
krížia, čo umožňuje šľachtenie tisícok hybridov a kultivarov. Výstava tak ponúkne širokú škálu farieb, tvarov a veľkostí týchto nádherných
rastlín. Hoci sú orchidey v kvetinárstvach bežne dostupné a medzi pestovateľmi veľmi obľúbené, odborníci upozorňujú na dôležitosť ich
ochrany v prírode. Mnohé druhy patria medzi ohrozené, pretože ich prirodzené prostredie sa postupne mení a ničí.

Možnosť zakúpiť si orchidey

Botanická záhrada pripravila pre návštevníkov aj predaj orchideí. Sortiment bude priebežne aktualizovaný na ich sociálnych sieťach .
Aktuálne sú v ponuke druhy ako Brassia, Cambria, Dendrobium, Phalaenopsis, Oncidium a ďalšie. Exkluzívne v limitovanom počte
ponúkajú aj mrazuvzdorné záhradné druhy Bletilla, Calanthe, Cypripedium a Spiranthes . Na výstave možno obdivovať aj krásne
vyzdobenú vitrínu, ktorá je venovaná 75. výročiu vzniku Botanickej záhrady. Na jej výzdobe sa podieľali šikovní študenti zo Strednej
odbornej školy poľnohospodárstva a služieb na vidieku v Košiciach.

Kedy a kde?

Výstava prebieha v skleníkoch Botanickej záhrady UPJŠ na Mánesovej ulici a potrvá až do 2. marca . Brány skleníkov sú pre
návštevníkov otvorené denne od 9:00 do 17:00 hod. Nezmeškajte túto jedinečnú príležitosť obdivovať exotickú krásu orchideí v
príjemnom prostredí botanickej záhrady. Stačí si naplánovať výlet, zobrať fotoaparát a nechať sa uniesť magickým svetom orchideí.

Miznú aj orchidey, ktoré ľudia považujú za afrodiziakum

Video

Zdroj: TV Pravda

Autor: Lucia Sedláček Harničárová
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Svet okolo nás  
  14. 2. 2025, 14:50, Relácia: Svet okolo nás, Stanica: Rádio Regina (východ), Vydavateľ: Slovenská televízia a

rozhlas, Sentiment: Pozitívny, Téma: Fakulty a ústavy UPJŠ, Kľúčové slová: Martin Pizňak
Dosah: 11 836 GRP: 0,26 OTS: 0,00 AVE: 568 EUR 

[strojový prepis] …Martin piznak sa do kuu vybral cielene. Chcel si pozrieť tradičnú výstavu orchideí. Porozprával o nej to nkedeškovej.
Botanickej záhrade Kiu sa nachádza niekoľko skleníkov a v jednom z nich, ktorý sa volá princ es ovvels konzervátori, sa vždy vo februári
koná výstava orchideí. Ich výstava orchideí je vždy pripravená na konkrétnu tému.…
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Orchidey - skvosty v ríši rastlín  
  14. 2. 2025, 15:30, Zdroj: ahoj.tv , Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ

Dosah: 503 GRP: 0,01 OTS: 0,00 AVE: 96 EUR 

Orchidey - skvosty v ríši rastlín

739x

Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach opäť ponúka výstavu orchideí

Pozrite si krásu orchideí v Botanickej záhrade v Košiciach (Zdroj: UPJŠ Košice)

Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka výstava Orchidey - skvosty v ríši
rastlín

Ide o rastliny žijúce na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok svetla.

„Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje od 0,3 až
do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie," spresnila Valéria
Kocová z Botanickej záhrady.

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. Hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey
vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00 h.

(15:30, TS)
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Ismét orchideákból nyílt kiállítás a kassai Botanikus Kertben  
  14. 2. 2025, 18:11, Zdroj: ujszo.com , Vydavateľ: DUEL - PRESS, s.r.o., Autor: Róbert Németi, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa

Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ
Dosah: 35 083 GRP: 0,78 OTS: 0,01 AVE: 712 EUR 

Ismét orchideákból nyílt kiállítás a kassai Botanikus Kertben

Németi Róbert

Kassa |

Mintegy 900 növényt tekinthetnek meg az érdeklődők az Orchideák - gyöngyszemek a növényvilágban című kiállításon, amely 13. évadát
pénteken nyitották meg a kassai Pavol Jozef Šafárik Egyetem (UPJŠ) Botanikus Kertjében.

Laura Hoľanová, az egyetem szóvivője arról tájékoztatta a szerkesztőségünkkel, hogy ebben az esetben olyan növényekrúl van szó,
amik a földön élnek, esetleg olyanokról, amelyek magasan a fákhoz kapcsolódnak, hogy elegendő fényhez jutnak.

Mindkét csoport ismert képviselői a cymbidium nemzetségbe tartozó növények. Ezek nagy virágokat és hatalmas csomókat alkotnak, a
növények magassága 0,3 és 1,5 méter között mozog. Ezek a robusztus orchideák Dél- és Délkelet-Ázsia, valamint Ausztrália hegyvidéki
régióiban elterjedtek

– magyarázta Hoľanová.

Az orchideák kivételes növények, amelyek könnyen átesnek fejlődési változásokon, és könnyen keverednek egymással, és pontosan
ezért olyan változatosak a különböző orchidea nemzetségek és fajok.

Ez teret ad a nemesítésnek, és a több ezer hibridnek köszönhetően a kiállításon e növények sokféle színét, formáját, valamint méretét is
be tudjuk mutatni

– mondta Hoľanová, hozzátéve, hogy bár az orchideák rendkívül népszerűek és hazánkban kifejezetten elérhetőek, a szakértők arra
figyelmeztetnek, hogy a természetben található orchideák a veszélyeztetett fajok közé tartoznak.

Autor: Róbert Németi
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Košická botanická záhrada opäť otvorila výstavu orchideí  
  14. 2. 2025, 18:40, Zdroj: kosiceonline.sk , Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ

Dosah: 3 556 GRP: 0,08 OTS: 0,00 AVE: 251 EUR 

Košická botanická záhrada opäť otvorila výstavu orchideí

Košice Spravodajstvo

Návštevníci môžu obdivovať druhy pôvodne rozšírené v Ázii či v Austrálii.

Už dnes sa v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) uskutoční 13. ročník výstavy s názvom Orchidey – skvosty
v ríši rastlín. Návštevníci si môžu prezrieť približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či
črievičkovec.

„Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje od 0,3 až
do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie,“ uviedla Valéria
Kocová z Botanickej záhrady.

„To ponúka priestor na šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj
veľkostí týchto rastlín,“ opisuje príčiny rozmanitosti hovorkyňa UPJŠ Laura Hoľanová.

V Botanickej záhrade UPJŠ sa uskutoční 13. ročník výstavy orchideí / TASR

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. Hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey
vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca 2025. Návštevníci môžu navštíviť skleníky Botanickej záhrady na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00
hod.

Zdroj: TASR
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ORCHIDEY 2025 - skvosty v ríši rastlín

Slavka K

Botanická záhrada Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach dnes otvorila svoje brány pre návštevníkov výstavou Orchidey 2025 –
skvosty v ríši rastlín.

Už niekoľko rokov túto úchvatnú výstavu navštevujeme.

Jednoducho nádherné skvostné rastliny. Výstava potrvá od dnes 14. februára do 2. marca 2025. Možno ju navštíviť denne od 9. hodiny
do 17. hodiny v expozičnom skleníku na Mánesovej 23 v Košiciach.

Vrelo odporúčam ὠ�

Autor: Pridal/a | Slavka K | dňa 14. 02. 2025 - 19:13
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Politici podporou extrémizmu prekračujú hranice akceptovateľného, upozorňuje pedagogička

Autoritárske režimy sa nekončia šťastne, vraví.

Od skončenia druhej svetovej vojny uplynulo už 80 rokov, rovnako ako od popravy dvanástich náhodne vybraných Košičanov, ktorí boli
počas vlády Strany šípových krížov obesení na stromoch na Hlavnej ulici v Košiciach. Odborníci tvrdia, že to nie je len dávna história.

„Často sa aj dnes v spoločnosti rozdeľujeme na 'my' a 'oni' a vyčleňujeme z majority, ktorá má právo na všetko, rôzne skupiny ľudí. Je
však potrebné si uvedomiť, že ak dnes podporujeme politické strany, ktoré sľubujú, ako zatočia so všetkými, ktorí nám 'vadia', ich
víťazstvo vo voľbách môže vytvoriť prostredie, v ktorom nikto nie je v bezpečí. Dokonca ani ich voliči a paradoxne ani tí, ktorí takéto
prostredie vytvorili,“ hovorí pedagogička Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach ALŽBETA ŚNIEŻKO, ktorá
spolu so študentmi zorganizovala interaktívnu výstavu Memento hominis! Pamätaj na ľudskosť.

Výstava Pamätaj na ľudskosť (12 fotografií)

V areáli fakulty na Moyzesovej ulici v Košiciach okolo 12 stromov na biele plátno napísali dôležité odkazy o prítomnosti minulosti v
dnešnej spoločenskej situácii. Návštevníci môžu vložiť svoj odkaz aj do časovej kapsuly, ktorá bude otvorená o 20 rokov, pri príležitosti
100. výročia skončenia druhej svetovej vojny.

Pre denník Korzár porozprávala Alžbeta Śnieżko o tom, ako pripravuje na profesijný život budúcich dejepisárov a prečo sa o niektorých
aspektoch minulosti nemajú viesť názorové diskusie.

V rozhovore sa dočítate: Ktoré vyjadrenia politikov jej prekážajú, či študenti polemizujú o historických udalostiach, v čom je nebezpečné
rozdeľovanie na my a oni, ako zvrátiť aktuálne smerovanie spoločnosti.

Text výstavy ste zredukovali na 12 viet, pretože bolo 12 obetí nyilasiovcov obesených na Hlavnej v Košiciach na konci druhej svetovej
vojny?

Aj preto, lebo z mojich skúseností s výstavami už vieme, že veľa textu a veľa vizuálneho materiálu sťažuje dosiahnutie nášho cieľa, čím
je vždy odovzdať dôležité posolstvo z našej minulosti pre našu prítomnosť. Preto sme sa tentoraz skôr sústredili na esenciu, ktorú
potrebujeme z toho historického kontextu vylúhovať.

Zároveň tým komunikujeme, prečo je to potrebné pripomínať si aj dnes. Keď dnes sledujeme najvyšších politických predstaviteľov tejto
krajiny, z pohľadu mňa ako dejepisárky a didaktičky dejepisu ďaleko prekračujú hranice toho, čo je možné akceptovať v demokratickej
spoločnosti. Obdobie druhej svetovej vojny je aj dnes vysoko aktuálne. Komunikácia najvyšších politických predstaviteľov smerom k
verejnosti čoraz častejšie obsahuje aj vyjadrenia, ktoré by už v demokracii nemali byť akceptovateľné.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokNové kosáky a kladivá v centre Košíc opäť poškodili. Má ísť o reakciu na Fica v Moskve Čítajte

Napríklad aké?

Otvorená verejná podpora ľudí a politických strán, ktoré inklinujú k extrémizmu. Ktoré otvorene prejavujú svoje rasistické názory alebo
používajú nacistické gestá. Považujem za neprijateľné, aby sa vysokopostavení politickí predstavitelia tejto krajiny stretávali a v online
priestore verejne diskutovali s trestne stíhaným extrémistom s antisemitskými a rasistickými názormi, a taktiež je podľa mňa ďaleko za
čiarou, ak sa takíto ľudia stávajú súčasťou publika v diskusných reláciách vo veľmi sledovanom slovenskom médiu.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokVláda si vybrala Bombica za svojho maskota Čítajte

To sa v demokratickej krajine vo verejnom priestore nesmie vyskytovať, pretože sa tým legitimizuje ideológia, ktorá vo svojej absolútnej
podstate popiera fakt, že ľudské práva sú tu pre každého. A my s takouto ideológiou už predsa máme historickú skúsenosť.

Zodpovednosť nás historikov a dejepisárov je túto historickú skúsenosť odovzdávať a tým pomáhať nasledujúcim generáciám orientovať
sa v našej prítomnosti, inak by bol celý dejepis aj všetko historické poznanie zbytočné. Demokracia tu nie je preto, že sme si ju raz
vybudovali a bude tu samozrejme navždy. Je tu práve preto, že si denno-denne jej hodnoty pripomíname a chránime ich.

(zdroj: Korzár/Elena Danková)

Súhlasia s vami všetci vaši študenti, budúci učitelia dejepisu, alebo o niektorých historických obdobiach vediete polemiky?
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Diskutujeme o všetkom, ale tiež si musíme stanoviť nejaký pevný bod vo vesmíre. Lebo na históriu sa často pozerá ako na vedu, na ktorú
môže každý nazerať ako chce. „Ja mám na tieto udalosti iný názor,“ povie často niekto vo verejnom priestore o nejakej historickej
udalosti. Ja stále študentom opakujem, že história je veda, rovnako ako medicína. Ak je raz dokázané, že krv do celého tela pumpuje
srdce, niekto si síce môže myslieť, že to robí mozog, ale takému človeku by ste sa asi operovať nedali.

Podobne je to aj v histórii. My máme dáta a historické fakty o tom, ako sa čo stalo. Relativizácia toho, že každý môže mať na historické
udalosti iný názor, nie je v historickej vede celkom prípustná. Musíme vedieť odborne pracovať s minulosťou a metodológia v historickej
vede je daná. Áno, môžeme na historické udalosti nazerať z rôznych perspektív podľa toho, kto o nich vypovedá, ale to nič nemení na
tom, aké sú historické fakty. Keď urobil štát zo svojich vlastných občanov obete a dal ich popraviť, to je historický fakt, o ktorom nemôže
byť polemika.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokPri oslobodení Košíc bol Brežnev aj otec Gorbačova. Stovky ľudí skončili v pracovných lágroch Čítajte

Stromy, ktoré boli na Hlavnej ulici v Košiciach svedkami tragédie, boli zoťaté s presvedčením, že sa zabudne aj na vykonané hrôzy.
Nestalo sa tak. Čím sa vlastne previnili voči štátu títo dvanásti obesení?

Ničím. Boli označení za vlastizradcov, odporcov režimu, prípadne to bol Žid alebo Róm. Často sa aj dnes v spoločnosti rozdeľujeme na
„my“ a „oni“ a vyčleňujeme z majority, ktorá má právo na všetko, rôzne skupiny ľudí. Je však potrebné si uvedomiť, že ak dnes
podporujeme politické strany, ktoré sľubujú, ako zatočia so všetkými, ktorí nám „vadia“, ich víťazstvo vo voľbách môže vytvoriť prostredie,
v ktorom nikto nie je v bezpečí. Dokonca ani ich voliči a paradoxne ani tí, ktorí takéto prostredie vytvorili.

Ako sa to môže obrátiť proti nemu?

Tak, ako sme to v histórii už veľakrát videli. Nepoznám príbeh autoritárskeho režimu, ktorý by sa končil šťastne. Ten, kto zavádza takýto
režim, je človek, ktorý žije v strachu aj o seba. Človek, ktorý potláča základné ľudské práva a slobody je sám človek, ktorý nikdy nežije v
bezpečí.

Hocikedy sa v situácii „tých druhých“ môžeme ocitnúť aj my, ktorí si myslíme, že sme teraz zvíťazili proti „nim.“ Rozdeľovanie na „my a
oni“ je v demokracii absurdné, pretože všetci sme nejakým spôsobom rozdielni. „My“ sme zároveň aj „tí druhí“ pre inú skupinu ľudí.
Rozdiely tu boli vždy a sú prirodzené.

Pripomíname si udalosti, keď boli za rozdiely ľudia obesení. Teraz sú rôzne nepohodlné skupiny trestané skôr ekonomicky a sociálnym
vylúčením...

Aj obeseniu predchádzala istá genéza toho, ako sa to postupne stalo. Rozdeľovanie na „my a oni“ je začiatok, o ktorom z histórie vieme,
ako sa skončí. To, že my tu dnes nemáme mŕtve obete, ešte neznamená, že sa to v krátkom čase nemôže vyhrotiť. Pretože ani v 30.
rokoch 20. storočia ešte nikto netušil, aké budú následne 40. roky.

Mať dejepis je úžasné. My nič nemusíme zažívať odznova, stačí si otvoriť historické dokumenty a vidíme, čo sa stalo a čo za tým
nasledovalo. Vidíme, čoho sa ľudia báli. Stačí, že príčiny strachu v minulosti odhalíme a dokážeme ich rozoznať aj v prítomnosti. Toto
napríklad učí kvalitný školský dejepis.

Študenti na otvorení výstavy poukazovali na neľudskosť v minulosti. (zdroj: Korzár/Elena Danková)

Dnes sa však dôraz kladie skôr na logické, matematické vzdelanie a v popredí sú IT odbory, ktoré rýchlo napredujú.

Lenže v našej spoločnosti momentálne rezonujú problémy, na ktoré nedáva odpovede matematika, jedine spoločenské vedy ako sú
história alebo občianska náuka. Paradoxne majú tieto predmety žiaci na základných školách len raz týždenne. Ako máme naučiť ďalšiu
generáciu, čo je propaganda a populizmus, keď na to neurobíme priestor v školách? S tým sa bude musieť naša spoločnosť vo veľmi
skorej dobe vysporiadať.

Aký je spoločný strach, ktorý mali ľudia vtedy pred 80 rokmi a majú ho aj dnes?

Už od praveku sa rodičia stále báli o svoje deti. Strach z budúcnosti našich potomkov sa nemení naprieč historickými obdobiami. Každý
chce žiť spokojný život v spoločnosti, kde sa môže slobodne vyjadriť, pracovať a vzdelávať sa. Ak je to postupne politicky okliešťované,
vieme z dejín, ako sa to skončí.

Je dôležité učiť deti identifikovať takéto nebezpečné tendencie v rétorike našich politikov alebo tiež v politickom programe politických
strán. Potom sa budú vedieť správne rozhodnúť pri volebnej urne. Pričom správne neznamená pre tú stranu, ktorú chce dejepisár. Ale
správne v zmysle, že aj keby tu „nič iné nefungovalo,“ sloboda a ľudské práva pre každého sú nadovšetko.

Ako sa dá nebezpečné smerovanie spoločnosti zastaviť?

https://mediaboard.com/
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Kvalitným vzdelávaním v spoločenských a humanitných vedách. Situácia, ktorá momentálne v spoločnosti rezonuje, je dôsledkom
hlbokého podcenenia humanitného a spoločenského vzdelávania už od základnej školy. Načo je nám kopa dobrých inžinierov a
výnimočných lekárov, ak svoju prácu nebudú môcť vykonávať slobodne?

Dejepisári síce nezachraňujú každý deň ľudské životy, ale prispievajú k tomu, aby všetci ostatní, aj tí, ktorí sú teraz v kurze, mohli
vykonávať svoju prácu slobodne. Špičkoví lekári boli aj v čase, keď museli pracovať pre doktora Mengeleho. A je veľký rozdiel, či lekár
robí svoju prácu slobodne alebo otrokársky.

Ochrana základných ľudských práv a slobôd je nadovšetko. A mladú generáciu v tomto duchu vzdelávajú predovšetkým humanitné a
spoločenské vedy. To je konkrétny nástroj, ako sa do budúcna postarať o to, aby v tejto krajine platili ľudské práva pre každého. Čo je,
samozrejme, dlhodobá a systematická práca, ktorej výsledky nie je vidieť za jeden deň.

Považujete aj protesty za jeden z nástrojov obrany slobodnej spoločnosti?

Samozrejme, je to veľký výdobytok demokracie. Argument, že stačí len vyhrať demokratické voľby, podľa mňa neobstojí. To, že niekto
vyhrá voľby, predsa neznamená, že si tu ďalšie štyri roky môže robiť, čo chce. Protesty slúžia aj na to, aby sme ukázali, že si tu víťaz
volieb nemôže robiť len tak, čo chce. Aktivizácia občianskej spoločnosti je veľmi dôležitým prvkom ochrany demokratického zriadenia v
každej krajine.

Veríte, že protesty napomôžu reálnej zmene?

Áno, som o tom presvedčená. V našich dejinách sme to už predsa niekoľkokrát zažili.

Súvisiaci článok Súvisiaci článokOdkaz premiérovi z Košíc: My nemôžeme odísť a vy, pán Fico, zase nemôžete ostať Čítajte

Autor: Elena Danková
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Protestami treba ukázať, že ani víťaz volieb nemôže robiť, čo chce, vraví dejepisárka

Ochrana ľudských práv a slobôd je nadovšetko.

Denník Korzár vám prináša najzaujímavejšie informácie a najčítanejšie správy nášho webu o aktuálnom dianí najmä na východnom
Slovensku.

Politici podporou extrémizmu prekračujú hranice akceptovateľného, upozorňuje pedagogičkaAlžbeta Śnieżko vzdeláva budúcich učiteľov
dejepisu. (zdroj: Korzár/Elena Danková)

Od skončenia druhej svetovej vojny uplynulo už 80 rokov, rovnako ako od popravy dvanástich náhodne vybraných Košičanov, ktorí boli
počas vlády Strany šípových krížov obesení na stromoch na Hlavnej ulici v Košiciach. Odborníci tvrdia, že to nie je len dávna história.

„Často sa aj dnes v spoločnosti rozdeľujeme na 'my' a 'oni' a vyčleňujeme z majority, ktorá má právo na všetko, rôzne skupiny ľudí. Je
však potrebné si uvedomiť, že ak dnes podporujeme politické strany, ktoré sľubujú, ako zatočia so všetkými, ktorí nám 'vadia', ich
víťazstvo vo voľbách môže vytvoriť prostredie, v ktorom nikto nie je v bezpečí. Dokonca ani ich voliči a paradoxne ani tí, ktorí takéto
prostredie vytvorili,“ hovorí pedagogička Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach ALŽBETA ŚNIEŻKO, ktorá
spolu so študentmi zorganizovala interaktívnu výstavu Memento hominis! Pamätaj na ľudskosť.

Rozhovor s ňou prináša Elena Danková.

Medzi domami chodia po blate. Štrk nebude, nemám ani na výplaty zamestnancov, vraví starostaVoda preteká pomedzi obydlia. (zdroj:
J.S.)

NOVÁČANY. Ráno rodičia oblečú svoje deti do čistého, vypravia ich do školy a kým prídu na autobus, už sú celé zablatené, aj keď
kráčajú pomaly a opatrne. Cestujú každé ráno z Nováčan do Malej Idy (okres Košice-okolie) na vyučovanie.

„Ľudia v autobuse nadávajú, že deťom smrdia čižmičky od fekálií. Spolužiaci aj učitelia na ne pozerajú, odkiaľ prišli, či z nejakého
pralesa. Je veľmi žalostné takto bývať v 21. storočí. Aj keď ideme my dospelí do práce alebo do obchodu, oblečieme sa ako ľudia, ale len
čo prejdeme cez osadu, sme zašpinení,“ hovorí obyvateľ Július Samko.

Problémom je potok, ktorý sa v čase dažďov vylieva na svojpomocne postavené chatrče pod ním. Nestabilnou sa stala aj obecná cesta
nad osadou.

Téme sa venovala Elena Danková.

Zvýšenie platu v čase konsolidácie. Primátor Spišskej Novej Vsi si prilepší o vyše 1 400 eurPrimátor Spišskej Novej Vsi si od februára
platovo polepšil. (zdroj: spisskanovaves.eu)

SPIŠSKÁ NOVÁ VES. Na poslednom mestskom zastupiteľstve schválili poslanci mesta Spišská Nová Ves navýšenie platu primátorovi
Pavlovi Bečarikovi (SNS) o tridsať percent.

Navýšenie navrhol poslanec Oskár Gonda, ktorý sa hlási k poslaneckému klubu Smer, Hlas, SNS. Odôvodnil to ekonomickými
výsledkami.

Aj napriek 10-percentnej inflácii mesto podľa neho ušetrilo sedem percent. „Predstavuje to 1,2 milióna eur. Od roku 2018 mesto navýšilo
hodnotu majetku o 7,7 milióna eur a v čase energetickej krízy sa urobili dobré manažérske rozhodnutia,“ skonštatoval na zastupiteľstve.

Za obdobie v rokoch 2018 až 2024 podľa neho mesto získalo 25 miliónov eur z externých zdrojov a v ďalšom období má rozpracované
projekty za približne 20 miliónov. Na základe týchto výsledkov navrhol zvýšiť plat primátora o 30 percent.

Ako sa zachovali poslanci, informuje Lenka Haniková.

Skončili na úrade práce, firma im dlhuje mzdu a odstupné. Sme rukojemníkmi systému, vraviaSpoločnosť Alcast prepustila
zamestnancov, dlhuje im peniaze. Areál zíva prázdnotou, brána je zamknutá. (zdroj: Korzár/Jana Otriová)

HUMENNÉ. Vo firme odpracovali roky, o prácu napokon prišli. Spoločnosť Alcast v Humennom, výrobca tlakových foriem a hliníkových
zliatin pre automobilový priemysel, skončila a zamestnanci sa museli zaevidovať na úrade práce. Nedostali však ani poslednú výplatu,
ani odstupné.
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Nádej na vyplatenie ich mzdových nárokov z garančného fondu slabne, vedenie spoločnosti sa do totiž konkurzu nehrnie. Bývalí
zamestnanci sa obrátili na políciu.

Viliam Beck a jeho deviati kolegovia boli medzi poslednými prepustenými. Pracovný pomer ukončili v posledný októbrový deň. Výplatu za
október však nedostali, rovnako ani odstupné podľa odpracovaných rokov.

Prečo, zisťovala Jana Otriová.

Policajti striehli na autičkárov, chytili sprejera. Postriekal toalety, zaplatí tristo eur(zdroj: Ilustračné - archív)

KOŠICE. Na Zbrojničnej ulici v Košiciach zasahovala vlani v jednu marcovú noc polícia. Motorizovaná hliadka striehla na autičkárov, no
napokon zadržala sprejera, ktorý priamo pred jej očami postriekal stenu budovy verejných toaliet.

Dávid Š. (22) skončil na policajnom oddelení a bol obvinený z prečinu poškodzovania cudzej veci. Hrozil mu trest odňatia slobody až na
dva roky.

Ako prípad na súde skončil, zisťoval Róbert Bejda.

Krimisprávy

Policajti obsadili diaľnicu medzi Košicami a Prešovom. Zistili vyše sto priestupkov. Vodiči telefonovali a prekračovali rýchlosť.

Vodič 40-tonového ťahača s prípojným návesom nafúkal takmer tri promile. Poliak už čelí obvineniu.

Ďalšie správy

V U. S. Steel Košice sa po dohode s odbormi zvýši mesačná mzda o 50 eur. Podpísali dodatok ku kolektívnej zmluve.

Do modernizácie cestnej infraštruktúry investuje kraj v tomto roku 60 miliónov eur. Viaceré projekty sú vo fáze realizácie.

Hrad v Gelnici vyhlásili za národnú kultúrnu pamiatku. Jeho význam je nadregionálny. Predstavuje špecifické stavebné dielo.

Prostriedky na svoje aktivity budú čerpať z programu švajčiarsko-slovenskej spolupráce. Správa TANAP-u má v pláne viacero projektov.

Budeme ťahať dovtedy, kým sa bude dať, odkazujú z menších lyžiarskych stredísk pod Tatrami. Podmienky vylepšilo ochladenie.

Turizmus v kraji dostane takmer dva milióny eur, pribudnú rozhľadne aj unikátne ubytovanie. Záujem je o ekoturizmus.

Tatranské hotely sú najobsadenejšie už tradične počas východniarskych jarných prázdnin. Preferovaný je komplexnejší balík služieb.

Mesto získalo rekordnú finančnú injekciu, investuje ju do dopravy, seniorov i kultúry. Obnova čaká aj košickú Kalváriu.

Na opravu havarijného stavu bazéna mesto získalo viac ako pol milióna eur. Do projektu investujú aj vlastné zdroje.

Ak sa vám Denný newsletter Korzára páči, jedným klikom sa môžete prihlásiť na jeho odber .

Autor: Róbert Bejda
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Žilina: O nových možnostiach liečby

Aneta Parišková, moderátorka:

V Žiline sa stretli lekári z rôznych kútov Slovenska, ktorí sa zaoberajú závažným neurologickým ochorením sklerózou multiplex. Na
svojom odbornom podujatí hovorili najmä o nových možnostiach liečby.

prof. MUDr. Jarmila Szilasiová, PhD., neurologická klinika UPJŠ A UNLP:

Roztrúsená skleróza alebo tiež sclerosis multiplex postihuje asi 8,5 tisíc pacientov v SR a sú to mladí ľudia v produktívnom veku.

Iveta Marešová, redaktorka:

Špecialisti v tejto oblasti preberali novinky v diagnostike ako aj najúčinnejšie spôsoby liečby ľudí, ktorých trápi toto ochorenie.

prof. MUDr. Jarmila Szilasiová, PhD., neurologická klinika UPJŠ A UNLP:

Na Slovensku máme možnosť liečiť ich najmodernejšími preparátmi, ktoré sú celosvetovo používané, ktoré spomaľujú priebeh ochorenia
a mnohým pacientom dovoľujú kvalitný život, byť zamestnaní, mať rodiny.

Iveta Marešová, redaktorka:

Na lekárskej konferencii taktiež pokrstili dve knihy, ktoré sa zaoberajú problematikou roztrúsenej sklerózy. Lupienky slnečnice, ktorá je
symbolom pre ľudí s týmto ochorením, dopadli na knižné stránky s cennými radami, ale aj odbornými informáciami.

MUDr. Darina Slezáková, Centrum pre liečbu sclerosis multiplex:

Jedna je odborná kniha pre lekárov, študentov. Je to veľmi komplexná kniha, ktorú sme dali dokopy s viacerými spoluautormi o
roztrúsenej skleróze a príbuzných ochoreniach. A druhá kniha je vlastne urobená pre pacientov.

Iveta Marešová, redaktorka:

Môžu sa v nej dočítať, že pri boji so sklerózou multiplex sú dôležité nie len lieky, ale aj životospráva.

MUDr. Darina Slezáková, Centrum pre liečbu sclerosis multiplex:

Pretože spomaľujú priebeh ochorenia, zlepšujú mnohé symptómy ochorenia a vieme to dokonca aj merať, či už laboratórnymi, markermi
alebo aj nejakými zobrazovacími metódami.

Iveta Marešová, redaktorka:

Zo Žiliny Iveta Marešová, televízia Joj.
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Lekárska konferencia v Žiline: Nové poznatky v boji proti skleróze multiplex

Slovensko - aktuality

Lekárska konferencia v Žiline priniesla nové poznatky v boji proti skleróze multiplex

ŽILINA / V Žiline sa stretli lekári z rôznych kútov Slovenska, ktorí sa zaoberajú závažným neurologickým ochorením - sklerózou multiplex.
Na svojom odbornom podujatí hovorili najmä o nových možnostiach liečby pacientov, ktorí trpia touto diagnózou.

"Roztrúsená skleróza, alebo sklerozisus multiplex postihuje asi 8 a pol tisíc pacientov v SR, a sú to mladí ľudia v produktívnom veku,"
uviedla prof. MUDr. Armila Szilasiová PhD. z neurologickej kliniky UPJŠ LF a UNLP. Špecialisti v tejto oblasti preberali novinky v
diagnostike, ako aj najúčinnejšie spôsoby liečby ľudí, ktorých trápi toto ochorenie.

"Na Slovensku máme možnosť liečiť ich najmodernejšími preparátmi, ktoré sú celosvetovo používané, ktoré spomaľujú priebeh ochorenia
a mnohým pacientom dovoľujú kvalitný život v zamestnaní, mať rodiny," pokračovala Szilasiová.

Na konferencii sa krstili aj knihy

Na lekárskej konferencii taktiež pokrstili dve knihy, ktoré sa zaoberajú problematikou roztrúsenej sklerózy. Lupienky slnečnice, ktorá je
symbolom pre ľudí s týmto ochorením, dopadli na knižné stránky s cennými radami ale aj odbornými informáciami.

"Jedna je odborná kniha pre vlastne lekárov, študentov, veľmi komplexná kniha a druhá kniha je urobená pre pacientov," priblížila MUDr.
Darina Slezáková PhD. z Centra pre liečbu sclerosis multiplex.

Môžu sa v nej dočítať, že pri boji so sklerózou multiplex sú dôležité nielen lieky, ale aj životospráva. "Spomaľuje priebeh ochorenia,
zlepšuje mnohé symptómy ochorenia a vieme to aj merať, či už laboratórnymi markermi alebo aj zobrazovacími metódami," uzavrela
Slezáková.
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Pred 10 rokmi sa začala druhá fáza spolupráce SR s vesmírnou agentúrou

Zdieľaj na Facebooku

Ilustračná snímka. Foto: TASR - Dano Veselský

Na základe rámcovej dohody spolupracuje ESA aj s Európskou úniou (EÚ) na vybraných vesmírnych projektoch, predovšetkým na
globálnom navigačnom satelitnom systéme Galileo.

včera 17:15

Paríž/Bratislava 15. februára (TASR) - V nedeľu 16. februára uplynie desať rokov od začiatku druhej fázy spolupráce Slovenskej
republiky s Európskou vesmírnou agentúrou (ESA). Slovensko sa vtedy stalo spolupracujúcim štátom ESA. Popri americkej NASA,
ruskom Roskosmose a čínskom CNSA je ESA jednou z najvýznamnejších vesmírnych agentúr sveta.

Medzi jej hlavné aktivity patrí vedecko-výskumná činnosť v oblasti fundamentálnej fyziky, astronómie a astrofyziky, či výskum slnečnej
sústavy. Ďalšou aktivitou je vzdelávacia činnosť a technologický vývoj v oblastiach telekomunikácií, satelitnej navigácie, diaľkového
pozorovania Zeme, ale aj v oblasti nosných rakiet, pilotovanej kozmonautiky a inžinierskej a operačnej činnosti.

Na základe rámcovej dohody spolupracuje ESA aj s Európskou úniou (EÚ) na vybraných vesmírnych projektoch, predovšetkým na
globálnom navigačnom satelitnom systéme Galileo a na projekte pre monitorovanie životného prostredia Copernicus.

Európska vesmírna agentúra je medzivládna organizácia, ktorá vznikla v roku 1975 podpísaním medzivládneho Dohovoru o založení
ESA za účelom výskumu vesmíru a vývoja kozmických technológií pre mierové účely. Hlavné sídlo má v Paríži, pričom disponuje aj
niekoľkými technologickými centrami.

V Španielsku má astronomické centrum ESAC, v Holandsku sa nachádza technologické centrum ESTEC, v Taliansku centrum pre
pozorovanie Zeme ESRIN a v Nemecku má ESA operačné centrum ESOC a centrum pre výcvik kozmonautov EAC. Vlastný kozmodróm
má agentúra vo Francúzskej Guyane pri meste Kourou.

V súčasnosti má 23 členov, ktorými sú Belgicko, Česká republika, Dánsko, Estónsko, Fínsko, Francúzsko, Maďarsko, Nemecko,
Rakúsko, Grécko, Írsko, Luxembursko, Taliansko, Holandsko, Nórsko, Poľsko, Portugalsko, Rumunsko, Slovinsko, Španielsko, Švédsko,
Švajčiarsko a Spojené kráľovstvo. Tieto krajiny členskými príspevkami tvoria rozpočet ESA vo výške takmer 7,68 miliardy eur ročne.

V roku 2010 SR podpísala s ESA rámcovú Dohodu o spolupráci, čím vstúpila do prvej etapy spolupráce. Na základe tejto dohody
prebiehala medzi SR a ESA vzájomná výmena informácií, účasť na školiacich programoch, výmena odborných pracovníkov a študentov,
spolupráca pri organizovaní odborných seminárov a podobných podujatí. Slovensko sa odvtedy prizývalo ako pozorovateľ k rôznym
rokovaniam ESA, predovšetkým na Radu ESA, ktorá je jej najvyšším riadiacim orgánom, ale aj k špecializovaným poradným orgánom,
napríklad pre satelitnú navigáciu a pozorovanie Zeme.

Dňa 16. februára 2015 sa začala druhá fáza spolupráce SR a ESA. Slovensko sa stalo spolupracujúcim štátom ESA, keď vtedajší
slovenský minister školstva Juraj Draxler a Karlheinz Kreuzberg z ESA podpísali Zmluvu o európskom spolupracujúcom štáte. Slovensko
sa vtedy stalo v poradí deviatou krajinou, ktorá podpísala takúto dohodu. Zároveň sa zaviazalo financovať prístupový program PECS
(Plán pre európske spolupracujúce štáty), ktorý slúži na prípravu štátu na plné členstvo v ESA.

Od 13. októbra 2022 je platná Zmluva o pridružení medzi SR a ESA. Okrem Slovenska sú pridruženými krajinami Lotyšsko a Litva.
Špeciálny štatút pridruženého člena má Kanada. K najbližším partnerom Slovenska patria Česko, Maďarsko, Francúzsko, Taliansko,
Španielsko, Nemecko, Rakúsko, Nórsko a Kanada.

Slovenské vesmírne aktivity v súvislosti s prístupovým procesom členstva SR v ESA koordinuje Ministerstvo školstva, vedy, výskumu a
mládeže (MŠVVaM) SR prostredníctvom Slovenskej vesmírnej kancelárie, ktorá vznikla uznesením slovenskej vlády 1. januára 2021.
Vesmírna kancelária ministerstva školstva priamo zodpovedá za vesmírnu politiku SR, pričom budovanie priemyselného vesmírneho
ekosystému zmluvným vzťahom delegovala na SARIO, čím vznikla jej priemyselné zložka.

Spolupráci s ESA má pre SR niekoľko prínosov. Dochádza k zvyšovaniu premyslených kapacít na dodávku high-tech produktov a
služieb, ako aj k výraznejšiemu zapojeniu slovenských výskumných ústavov a univerzít do medzinárodných vedecko-výskumných
projektov vysokej kvality. Stúpa aj záujem mladej slovenskej generácie o vedu a štúdium technických a prírodovedných smerov.
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" Od roku 2015 evidujeme viac ako 80 projektov slovenských vedcov a firiem v súvislosti s členstvom ESA. Slovenská republika,
slovenskí vedci, ale i podnikatelia, sa zapojili priamo do tendrov a výziev ESA či dodávateľských reťazcov, alebo do riešenia vesmírnych
projektov v rámci projektových výziev vyhlasovaných pre Slovenskú republiku agentúrou ESA," uviedla pre TASR Jana Rovňanová,
vedúca slovenskej delegácie v ESA a vedúca Slovenskej vesmírnej kancelárie.

Dňa 3. januára 2025 vznikol aj Východoslovenský vesmírny klaster (VSVK), ktorého zakladajúcimi členmi sú Ústav experimentálnej fyziky
SAV, Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia (DT ITSO SK), Technická univerzita v Košiciach, SARIO a Univerzita Pavla Jozefa
Šafárika v Košiciach. Prvé podujatie, do ktorého sa VSVK aktívne zapojí sa uskutoční 18. a 19. februára 2025. Pôjde o podujatie
Hungarian/Slovak Joint Space Event 2025, organizované práve pod záštitou ESA.

Zdroje: https://slovak.space/sr-a-vesmir/spolupraca-s-esa/, https://www.esa.int/

Autor: TASR
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Stovky orchideí zdobia botanickú záhradu

Viliam Stankay, moderátor:

Ružové, červené, biele a žlté.. Väčšie či menšie. Botanická záhrada v Košiciach už po trinásty raz otvorila výstavu orchideí. Ide o pilotnú
výstavu pri príležitosti 75. výročia založenia botanickej záhrady.

Miriam Pálková, redaktorka:

Črievičkovec je jedným z netradičných druhov orchideí. Od tých tradičných sa líši len jedným jediným lístkom.

Valéria Kocová, vedúca odd. tropickej a subtropickej flóry BZ UPJŠ KE:

Všetky v podstate orchidey majú 6 okvetných lístkov a väčšinou jeden z nich vyčnieva. A pri paphiopedilách je ten pysk taký nafúknutý,
pripomína črievičku.

Pavol Mártonfi, čiaditeľ Botanickej záhrady UPJŠ v Košiciach:

Návštevníci tu môžu zhliadnuť vyše 900 kusov orchideí z niekoľkých desiatok druhov alebo kultivarov týchto rastlín.

Miriam Pálková, redaktorka:

Botanici už poznajú takmer 30 000 druhov orchideí, niektoré druhy ako vandy alebo cymbídie majú kvietky malé ako prst. Iné majú kvety
s veľkosťou približne 20 centimetrov.

Martin Pizňák, botanik, Botanická záhrada UPJŠ Košice:

Niektoré orchidey vytvárajú trsy, niektoré môžu byť aj popínavé, niektoré sú terestrické, iné zase epifytické. To znamená, že rastú
prirodzene na konároch iných stromov.

Valéria Kocová, vedúca odd. tropickej a subtropickej flóry BZ UPJŠ KE:

Ak by sme sa pozreli na tie čisté botanické druhy, tak každý druh má svoju typickú farebnosť. Ale tým, že vlastne sa tie orchidey vedia
veľmi ľahko medzirodovo a druhovo krížiť, je tam veľká rozmanitosť z tých farieb.

Návštevníci výstavy:

Je to tu krásne vidieť, že to tu tak vie všetko tak v tej symbióze kvitnúť. Veľnu sa nám to páči, ale malý len chytá samé kvety, aj keď
nemali by sme asi veľmi, ale nedá sa tomu ubrániť. Som tu prvýkrát, príroda je oveľa krajšia, vždy je pestrejšia, takže čisté farby, niečo
nádherné.

Miriam Pálková, redaktorka:

Počas výstavy sa skleníkmi šíria aj zaujímavé vône. Niektoré pripomínajú citrusy, iné vôňu vanilky.

Valéria Kocová, vedúca odd. tropickej a subtropickej flóry BZ UPJŠ KE:

Niektoré orchidey nielenže vyzerajú pekne, ale aj veľmi príjemne voňajú, napríklad zygopetalum, pescatoria dajana, niektoré krížence
oncídií, a tak ďalej.

Miriam Pálková, redaktorka:

Jediná výstava svojho druhu na Slovensku potrvá botanickej záhrade v Košiciach do 2. marca. Miriam Pálková, Slovenská televízia.
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FOTOGALÉRIA: Botanická záhrada v Košiciach znovu otvorila VÝSTAVU orchideí, POZRITE sa na tú krásu

Botanická záhrada UPJŠ v Košiciach ponúka výstavu orchideí. Zdroj: TASR/František Iván

Reklama

Približne 900 kusov rastlín z rodov ako lišajovec, vanda, cymbídium, dendróbium či črievičkovec ponúka výstava Orchidey – skvosty v ríši
rastlín. Jej 13. ročník v Botanickej záhrade Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (BZ UPJŠ) v Košiciach otvárajú v piatok. TASR o tom
informovala hovorkyňa univerzity Laura Hoľanová.

Valéria Kocová z BZ spresnila, že ide o rastliny žijúce na zemi, alebo také, ktoré sú prichytené vysoko na stromoch, kde majú dostatok
svetla. „Známymi zástupcami oboch skupín sú rastliny z rodu cymbídium. Tvoria veľké kvety a mohutné trsy, výška rastlín sa pohybuje od
0,3 až do 1,5 metra. Tieto robustné orchidey sú rozšírené v horských oblastiach južnej a juhovýchodnej Ázie a Austrálie,“ uviedla.

Bude vás zaujímať

Ako sa žije na Bali? Košičanka Júlia nám prezradila, čo ju na ostrove najviac prekvapilo

Orchidey sú výnimočné rastliny, ktoré ľahko podliehajú vývojovým zmenám a dobre sa medzi sebou krížia, preto sú jednotlivé rody a
druhy orchideí tak variabilné. „To ponúka priestor na šľachtenie a vďaka tisíckam hybridov a kultivarov bude na výstave predstavená
pestrá paleta farieb, tvarov, ale aj veľkostí týchto rastlín,“ dodala Hoľanová s tým, že hoci sú u nás orchidey mimoriadne populárne a
bežne dostupné, odborníci upozorňujú, že orchidey vyskytujúce sa v prírode patria medzi ohrozené druhy.

Výstava potrvá do 2. marca. Návštevníci môžu navštíviť skleníky BZ na Mánesovej ulici denne od 9.00 do 17.00 h.

+5 fotografií v galérii

Formulár sa odosiela...

Ďakujeme, že nás čítate.

Ak máte zaujímavé nápady na témy, o ktorých by sme mohli písať alebo ste našli v článku chyby, neváhajte nás kontaktovať na
[javascript protected email address]

Zdieľajte s priateľmi

Autor: Daniel Zbudila
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